
در تحریم های جدید اتحادیه اروپا

دسترسی بیش از ۲۰ بانک روسیه به 
سوئیفت قطع می شود

اتحادیه اروپا به عنوان بخشــی از بسته تحریم های جدید، در حال بررسی قطع ارتباط بیش از ۲۰ 
بانک روسیه از سیستم پرداخت بین المللی سوئیفت و همچنین کاهش سقف قیمت نفت روسیه و 
ممنوعیت خط لوله گازی نورد استریم است. به گزارش ایسنا، به گفته منابع آگاه، کمیسیون اروپا 
در حال مشــورت با کشــورهای عضو در مورد این طرح ها اســت. این منابع مطلع گفتند که هنوز 
تصمیمی در مورد زمان اعمال محدودیت های احتمالی گرفته نشده است. تحریم های اتحادیه اروپا 
نیاز به حمایت همه کشــورهای عضو دارد و ممکن اســت قبل از پیشنهاد و تصویب رسمی آنها، 
تغییراتی پیدا کند. اتحادیه اروپا همچنین برای محدود کردن بیشــتر درآمدهای روســیه، سرگرم 
بررســی ممنوعیت های تراکنشی بیشــتر برای حدود ده ها بانک و حدود ۲.۵ میلیارد یورو )۲.۸۴ 
میلیارد دلار( محدودیت های تجاری جدید اســت. به گفته این منابع، کمیسیون اروپا تحت بسته 
پیشنهادی مورد بحث، قصد دارد کاهش سقف قیمت گروه هفت برای فروش نفت روسیه به حدود 
۴۵ دلار در هر بشــکه را پیشنهاد کند. این اقدام احتمالا به حمایت آمریکا نیاز دارد. سقف قیمت 
نفت روســیه در حال حاضر ۶۰ دلار تعیین شده است و شرکت های کشتیرانی و بیمه گروه هفت، 
اجازه ندارند برای نفت فروخته شده بالای این قیمت، خدمات ارائه کنند. وزیران دارایی گروه هفت 
در نشســت بنف کانادا، نتوانستند به توافقی برای کاهش این سقف قیمت برسند. این مذاکرات در 
حالی صورت می گیرد که دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، از مســکو و کی یف خواسته است تا 
مذاکرات مستقیمی را در مورد آتش بس و توافق صلح برگزار کنند. ترامپ با وجود تهدیدهای مکرر، 
تاکنون از اعمال تحریم های جدید علیه روســیه خودداری کرده اســت. تحریم هایی که در دوران 
ریاست جمهوری جو بایدن علیه روســیه وضع شده بودند، همچنان پابرجا هستند. نکته مهم این 
است که طرح اتحادیه اروپا برای تحریم خطوط لوله نورد استریم، از حمایت آلمان برخوردار است. 
بلومبرگ پیش از این گزارش داده بود که فریدریش مرتس، صدراعظم آلمان که هفته گذشــته در 
رم گفته بود از پیشنهاد کمیسیون »برای شروع کار بر روی اقدامات اروپایی علیه خطوط لوله نورد 
استریم ۲« حمایت می کند، امید اصلی این است که تحریم ها بتواند بحث های داخلی در مورد احیای 
این پروژه ها را خاتمه دهند.  شایعات مربوط به احیای احتمالی پروژه خط لوله با تلاش ترامپ برای 
میانجیگری صلح بین روسیه و اوکراین، تشدید شده است. حتی بدون ممنوعیت رسمی، فعال کردن 
نورد استریم ۲  که ساخته شد اما هرگز توسط آلمان تایید نشد و در سال ۲۰۲۲ در اثر انفجارها تا 
حدی آسیب دید، بعید است به این زودی ها اتفاق بیفتد. بر اساس گزارش بلومبرگ، منابع آگاه دیگر 
نیز خبر دادند اتحادیه اروپا به دنبال گسترش تحریم های خود بر ناوگان نفتکش های روسیه است و 
در حال بررسی محدودیت های بیشتر بر وام دهندگانی که به تلاش های جنگی مسکو کمک می کنند 

و همچنین صندوق سرمایه گذاری مستقیم خارجی روسیه، است.

آســیا به دوره ای از تغییرات جمعیتی قابل توجه وارد می شــود و انتظار می رود این 
تغییرات، تاثیراتی بر سیســتم های مالی این منطقه داشــته باشد.به گزارش ایسنا، 
بانک یو بی اس )UBS( اعلام کرد: جمعیت در بیشــتر مناطق آســیا در ۱۵ ســال 
آینده، به اوج خود می رســد و پیش بینی می شود تعداد افراد ۶۵ سال به بالا، تا سال 
۲۰۵۰، دو برابر شــوند. تحلیلگران این بانک به مدیریت آکاش راوات در جدیدترین 
یادداشــت خود نوشتند: این تغییرات به افزایش نسبت وابستگی منجر خواهد شد و 
تاثیر قابل توجهی بر اقتصادها و سیســتم های بانکی آسیا خواهد گذاشت.اکنون این 
روند پیری در حال تغییر شکل رفتارهای پس انداز، وام دهی و سرمایه گذاری است و 
بانک یو بی اس، سه روند بزرگ در این مسیر را شناسایی می کند که شامل کاهش 
پس انــداز مصرف کنندگان و به دنبال آن تغییر در تخصیص دارایی از ســپرده ها به 
ســرمایه گذاری ها و در نهایت، کاهش سرعت رشــد وام های مصرفی است.این بانک 
هشــدار داد که تاثیر تجمعی این تغییرات می تواند عمیق باشد و اگر رشد سپرده ها 
مطابق با تجربه گذشــته ژاپن کند شود، آسیا ممکن است تا سال ۲۰۳۵، با کسری 
تقریبا ۲۵ تریلیون دلاری در رشــد سپرده ها معادل حدود ۴۰ درصد از پایه سپرده 
فعلی مواجه شــود. در بخش وام دهی، این تاثیر می تواند حتی با احتمال از دســت 
دادن رشد وام با رقم تقریبا ۲۸ تریلیون دلار، معادل بیش از نیمی از پایه فعلی وام، 

بیشتر باشد.تحلیلگران این بانک افزودند: با کاهش سرعت فعالیت های سپرده گذاری 
و وام دهی و همچنین با کاهش چشــمگیرتر وام دهی، انتظار می رود حاشــیه سود 
خالص این بانک ها وارد کاهشــی بلندمدت شــود. در واکنش به این امر، بسیاری از 
موسســات مالی به ســمت خدمات مبتنی بر کارمزد، مانند مدیریت ثروت و بیمه، 
تغییر جهت می دهند. این امر به ویژه در ســنگاپور که بانک ها با موفقیت حق امتیاز 
ثروت خود را افزایش داده اند، قابل مشــاهده اســت.در این گزارش آمده است: درک 
تفاوت ســرعت این تغییرات جمعیتی در بازارها، تشخیص منحصر به فرد بودن هر 
بازار و ارزیابی چگونگی تجهیز بانک ها و موسســات مالی در آن بازارهای خاص برای 
عبور از این چالش ها ضروری است.مشــکلات جمعیتی بر همه بازارها به طور یکسان 
تاثیر نخواهد گذاشت و بانک یو بی اس اشاره کرد که اندونزی، هند، فیلیپین و مالزی 
در موقعیت بهتری برای تحمل فشارها قرار دارند. در همین حال، بانک های تایلند و 
کره جنوبی با چالش های جدی تری روبرو هستند.پایگاه خبری اینوستینگ گزارش 
کرد، در مواجهه با کاهش حاشیه سود، فشار جمعیتی و نیاز به سرمایه گذاری سنگین 
در فنــاوری، ادغام در بخش بانکی نیز احتمالا افزایش خواهد یافت. بانک یو بی اس 
انتظار دارد این روند از مسیری که در ژاپن دیده شد و تعداد بانک ها طی دو دهه ۲۰ 

درصد کاهش یافت، پیروی کند.

دو برابر شدن ظرفیت نیروگاه های خورشیدی 
طی ۷ ماهه گذشته

وزیر نیرو با اشــاره به اقدامات انجام شده در حوزه انرژی های تجدیدپذیر، گفت: طی 
هفت ماه گذشــته ظرفیت نیروگاه های خورشیدی نزدیک به دو برابر افزایش یافته 
اســت.به گزارش ایســنا،  عباس علی آبادی امروز در نهمین کنفرانس بین المللی و 
ششــمین جایزه ملی انرژی های تجدیدپذیر با اشاره به اهمیت انرژی تجدید پذیر، 
اظهار کرد: بازار جهانی انرژی به ســرعت به ســمت منابع پاک در حال حرکت 
است، رشد ظرفیت نصب شده انرژی خورشیدی و بادی همراه با کاهش هزینه ها 
نشان از تغییر پارادایم ها دارد.وی افزود: پیش بینی می شود تا سال ۲۰۳۰ ظرفیت 
تجدیدپذیرهــا تا ۵۵۰۰ گیگابایت افزایش یابد و حرکت دنیا به ســمت افزایش 
راندمان در این حوزه اســت. او با اشاره به اهمیت ذخیره سازی انرژی، گفت: این 
فناوری امکان اســتفاده از انرژی و پایداری شبکه را افزایش می دهد.وزیر نیرو با 
تاکید بر اینکه ذخیره سازها به کاهش خاموشی ها و تلفات کمک می کنند، گفت: 
راهبر اصلی وزارت نیرو بهبود فضای کســب وکار برای ســرمایه گذاری در بخش 
غیردولتی اســت.وزیر نیرو توسعه ذخیره ســازهای انرژی را مکمل اصلی توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر دانســت و افزود: بدون توجه به زیرساخت های ذخیره ساز 
انرژی، توســعه تجدیدپذیرها با چالش های جدی روبه رو خواهد شــد. به ویژه در 
ســاعات کم  باری، ذخیره ســازها می توانند نقشــی کلیدی در پایداری شبکه و 

کاهش ناتــرازی ایفا کنند.علی آبادی با بیان اینکــه وزارت نیرو برنامه  مطالعاتی 
ویژه ای را در حوزه هیدروژن ســبز نیز آغاز کرده و این فناوری می تواند به عنوان 
یکی از راهکارهای آینده نگرانه در سیاســت های انرژی کشــور نقش آفرین باشد، 
گفت: امکان احداث نیروگاه های تجدیدپذیر با استفاده از ظرفیت ماده ۱۲ قانون 
رفــع موانع تولید، راه اندازی تابلوی ســبز در بورس انــرژی، احداث نیروگاه های 
خورشیدی توسط صنایع از طریق تهاتر، توسعه مزارع تجدیدپذیر برای استخراج 
قانونی رمزارز و اســتفاده از ظرفیت ماده ۶۱ قانون اصلاح الگوی مصرف از جمله 
اقدامات وزارت نیرو برای تســهیل توســعه انرژی های تجدیدپذیر است. وی با 
اشــاره به رشــد ظرفیت منصوبه تجدیدپذیرها در دولــت چهاردهم، اظهار کرد: 
تاکنــون برای ۸۰ هزار مگاوات ظرفیت تولید برق تجدیدپذیر در کشــور پروذانه 
صادر شــده اســت، وزارت نیرو به صورت جدی در حال پیگیری انعقاد قرارداد و 
تفاهم نامه برای احداث نیروگاه های خورشــیدی اســت و متقاضیانی که فعالیت 
خــود را آغاز نکرده انــد، در کوتاه ترین زمــان جایگزین خواهند شــد تا روند 
توســعه بدون توقــف ادامه یابد. وزیر نیرو با بیان اینکه شــتاب گیری توســعه 
انرژی های تجدیدپذیر در دســتور کار دولت چهاردهــم قرار دارد، اظهار کرد: 
دولت چهاردهم و وزارت نیرو، متعهد به پیگیری این سیاســت کلان هستند و 
برنامه ریزی های دقیقی در این زمینه انجام شــده است. علی آبادی با بیان اینکه 
حل مشــکل ناترازی برق نیازمند حمایت های ویژه و برنامه ریزی منسجم است، 
اضافه کرد: با توجه به افزایش نقش انرژی برق در توســعه اقتصادی و اجتماعی 
کشــورها و روند فزاینده مصرف، لازم اســت اقدامات توسعه ای ویژه ای در این 

بخش اجرایی شود.
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ظرفیت نیروگاه های 
تجدیدپذیر به ۱۷۱۰ مگاوات 

رسید

رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران گفت: ظرفیت 
نیروگاه های تجدیدپذیر به ۱۷۱۰ مگاوات رسیده و در مدت دولت چهاردهم، 
۵۱۴ مــگاوات به ظرفیــت این نیروگاه ها افزوده شــده اســت. به گزارش 
ایسنا، محســن طرزطلب امروز در نهمین کنفرانس بین المللی انرژی های 
تجدیدپذیر و ششــمین دوره جایزه انرژی های تجدیدپذیر با اشاره به اینکه 
ظرفیت ایجاد شده در دولت چهاردهم نسبت به قبل از آن ۴۲ درصد بیشتر 
شده است، اظهار کرد: در دو دهه گذشته ظرفیت افزایش یافته تجدیدپذیرها 
زیر ۵۰ مگاوات سالانه بود، اما در دولت چهاردهم ماهانه ۵۰ مگاوات به این 
ظرفیت افزوده شده است.وی با بیان اینکه تلاش براین است که هر هفته ۵۰ 
مگاوات به ظرفیت موجود انرژی های تجدیدپذیر اضافه شود، گفت: از هفته 
های آتی کارگاه های احداث نیروگاه های تجدیدپذیر در سراسر کشور فعال 
می شــوند.معاون وزیر نیرو با اشــاره به افزایش ۷۹ درصدی ظرفیت تولید 
انرژی خورشیدی، اظهار کرد: دو ماه آینده نیز عملیات اجرایی احداث نیروگاه 
های تجدیدپذیر به ظرفیت ۳۰۰۰ مگاوات شروع می شود.وی با بیان اینکه 
۱۰۰۰ مگاوات تا اواسط تیرماه و ۸۰۰ مگاوات در خردادماه و ۱۰۰۰ مگاوات 
هم تا شــهریورماه وارد مدار می شود، اظهار کرد: از مهرماه عملیات اجرایی 
ســاخت نیروگاه های تجدیدپذیر برای روســتاهای بالای ۲۰ خانوار شروع 
خواهد شــد.طرزطلب با بیان اینکه ۱۳۰۰ مــگاوات ظرفیت نیروگاه مزرعه 
ای آغاز شده که تا اواخر امسال وارد مدار می شود، اظهار کرد: احداث اولین 
نیروگاه خورشیدی با سرمایه گذاری خارجی نیز تا ماه جاری آغاز می شود.

گلدمن ساکس:

اروپا آماده تلافی تعرفه های 
ترامپ است

تحلیلگران بانک آمریکایی گلدمن ساکس گفتند: مقامات اروپایی و آمریکایی 
از دو دیدگاه کاملا متفاوت به مذاکرات تجاری نزدیک می شــوند و اختلاف 
آنها در مورد میزان تعرفه ها، ممکن است به تلافی اروپایی ها منتهی شود.به 
گزارش ایســنا، اتحادیه اروپا و آمریکا مذاکرات خود را در فوریه، اندکی پس 
از اعلام تعرفه های جدید دولت دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا بر واردات 
فولاد و آلومینیوم، آغاز کردند. اما تحلیلگران گلدمن ساکس به رهبری سون 
جاری استن و فیلیپو تادی در یادداشتی به مشتریان خود نوشتند: مذاکرات 
میان اتحادیه اروپا وآمریکا پیشــرفت کمی داشــته است و هر دو طرف در 
مورد میزان تعرفه های آمریکا، اختلاف نظر دارند.این تحلیلگران اظهار کردند: 
برای آمریکا، سطح تعرفه ها نقطه شروع محسوب می شود و مستلزم آن است 
کــه اتحادیه اروپا امتیازات قابل توجهی برای جلوگیری از تعرفه های اضافی 
ارائه دهد، در حالی که برای مقامات اتحادیه اروپا، این تعرفه ها میزان بالایی 
اســت که به منظور جلوگیری از اقدامات تلافی جویی، باید کاهش یابد. آنها 
افزودند: هنوز هر دو طرف زمان دارند تا قبل از پایان مهلت ۹۰ روزه ترامپ 
برای افزایش تعرفه های »متقابل« در جولای، این اختلاف را بر طرف کنند.

همانطور که انتظار می رفت ترامــپ در اوایل آوریل، از اعمال تعرفه متقابل 
گسترده بر اکثر کشــورها، از جمله تعرفه ۲۰ درصدی بر اتحادیه اروپا خبر 
داد. وی بعدها اجرای این تعرفه ها را به تعویق انداخت و استدلال کرد که لازم 
اســت به مذاکره کنندگان کاخ سفید زمان بیشتری داده شود تا ده ها توافق 
تجاری با کشــورهای مختلف منعقد کنند.تاکنون، ترامپ از توافق با بریتانیا 
خبر داده اســت و همچنین آمریکا و چین توافق کرده اند تعرفه های متقابل 
را به مدت ۹۰ روز تا ماه اوت به تعویق انداخته و کاهش دهند. اما سرنوشت 
تعرفه های اتحادیه اروپا همچنان نامشــخص است و در این زمینه، بروکسل 
فهرستی از میلیاردها یورو واردات آمریکا را منتشر کرده است که در صورت 
اعمال مجدد تعرفه ۲۰ درصدی در جولای، مشمول تعرفه تلافی جویانه قرار 
خواهنــد گرفت.در همین حال، تعرفه ۱۰ درصــدی کلی و تعرفه بر فولاد، 
آلومینیوم و سایر اقلام مانند خودرو نیز هنوز اجرا می شود و با نزدیک شدن 
به این مهلت، تحلیلگران گلدمن ســاکس گفتند کــه انتظار دارند اختلاف 
تجاری میان آمریکا و اتحادیه اروپا، به تمدید این توقف و احتمالا دادن برخی 
امتیازات کوچک از هر دو طرف، منجر شود.خبرگزاری رویترز گزارش کرد، 
تحلیلگران انتظار دارند آمریکا تعرفه های جدید و گســترده ای را بر کالاهای 
حیاتی اعمال کند و باعث تلافی »متعادل« اتحادیه اروپا شــود که هدف آن 
»جلوگیری از واکنش بیشــتر« واشنگتن خواهد بود. این تحلیلگران تاکید 

کردند که ما این تعادل را ناپایدار می دانیم.

گزیده خبر

سرلشکر سلامی: نبرد ما نبرد نور و تاریکی است
چرا استان مرکزی گزینه ایده آل برای 

سرمایه گذاری است؟

استقبال گروه اوراسیا از تصویب 
کنوانسیون پالرمو توسط ایران

ایســنا/مرکزی علیرغم اینکه اقتصاد ایران بــا چالش های پیچیده ای نظیر ناترازی مالی و انرژی، تورم 
و غیره دســت وپنجه نرم می کند، اما باز هم اســتان مرکزی به عنوان یکی از کلیدی ترین قطب های 
صنعتی و اقتصادی کشــور، با ظرفیت های کم نظیر خود، مقصدی طلایی برای ســرمایه گذاری است. 
اســتان مرکزی با بهره مندی از موقعیت ژئوپولتیک و اســتراتژیک خود در مرکز کشور و مزیت های 
صنعتی برجســته ای مانند بخش آلومینیوم، معدن، انرژی خورشیدی و ... فرصت هایی بی بدیل برای 
توســعه اقتصادی ارائه می دهد. این نکته ای اســت که رئیس کمیســیون توســعه صادرات و جذب 
ســرمایه گذاری اتــاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی اراک بر آن تاکیــد می کند. محمدرضا 

جعفری در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به ظرفیت های بی نظیر استان مرکزی، این منطقه ....

بورس هفته را افزایشی آغاز کرد

امسال آسمان ۴۰ درصد کمتر بارید
گرانفروشی نان های بی کیفیت زیر سایه 

طرح هوشمندسازی
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با تغییرات جمعیتی

سیستم مالی آسیا دستخوش تغییر می شود
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گزیده خبر
سرلشکر سلامی: نبرد ما نبرد نور و تاریکی است مجمع تشخیص مصلحت نظام اعلام کرد

سیاستگذاری پولی و بانکی به 
بانک مرکزی سپرده شد

رئیس کمیســیون اقتصادی دبیرخانه مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشاره به 
تصویب بند اول پیش نویس سیاســت های کلی پولی و بانکی گفت: براین اســاس 
کلیه سیاســت گذاری های پولی و بانکی و انتشار پول به بانک مرکزی واگذار شد.به 
گزارش ایسنا، محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی، بازرگانی و اداری 
دبیرخانه مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره به جلسه کمیسیون اقتصادی 
مجمع  با دستور کار ادامه رسیدگی به پیش نویس سیاست های پولی و بانکی ابلاغی 
دفتر مقام معظم رهبری، گفت: کمیســیون اقتصادی دبیرخانه این پیش نویس را 
در جلســات متعدد با مراکز علمی و پژوهشــی و حضور روســای بانک مرکزی از 
دولت های مختلف و استادان دانشگاه ها، برگزاری همایش و کسب نظر و پیشنهادات 
متخصصان دانشــگاه های مختلف به بحث و بررسی گذاشته بود.رئیس کمیسیون 
اقتصادی و بازرگانی دبیرخانه مجمع تشخیص گفت: گزارش جمع بندی کمیسیون 
اقتصادی دبیرخانه در مورد پیش نویس سیاســت های پولی و بانکی به کمیسیون 
اقتصادی مجمع ارائه شد و بند اول این سیاست ها از ۱۲ بند پیشنهادی با اصلاحات 
جزئی به تصویب رسید.وی با اشاره به اهمیت سیاست های پولی و بانکی به عنوان 
سیاســت اصلی و مادر در اقتصاد، ادامه داد: با تصویب کمیسیون اقتصادی مجمع، 
بانک مرکزی به عنوان متولی سیاست های پولی و بانکی در کشور تعیین شد.رئیس 
کمیسیون اقتصادی دبیرخانه مجمع اظهار کرد: اختلاف نظرهایی درباره اینکه دولت 
باید متولی سیاست گذاری های پولی و بانکی باشد یا بانک مرکزی وجود داشت اما 
پیشنهاد کمیسیون اقتصادی دبیرخانه  مجمع این بود که باید بانک مرکزی متولی  
و پاسخگوی این سیاستگذاری ها باشد.پورابراهیمی با بیان اینکه با مصوبه کمیسیون 
اقتصادی مجمع، مجوز انتشــار پول در کشور به بانک مرکزی داده شد،  گفت: در 
این موضوع نیز پیشــنهاداتی مطرح شــد که دولت مجوز انتشار پول را در اختیار 
داشــته باشد. این پیشــنهاد مورد موافقت اعضا قرار نگرفت و پیشنهاد کمیسیون 
اقتصادی دبیرخانه مبنی بر واگذاری اختیار انتشار پول به بانک مرکزی به تصویب 
رسید.رئیس کمیسیون اقتصادی دبیرخانه مجمع ادامه داد: علاوه بر این کمیسیون 
اقتصادی مجمع مصوب کرد کلیه فعالیت ها و معاملات داخلی کشور باید بر اساس 
ریال انجام شود؛ بر این اساس حکمرانی ریال از ماموریت های بانک مرکزی است که 
باید به صورت کامل و جامع اجرایی شــود.وی در پایان اظهار کرد: امیدواریم ظرف 
چند هفته آینده بررســی پیش نویس سیاست ها در کمیسیون اقتصادی مجمع به 

پایان برسد و این پیش نویس به صحن مجمع ارسال شود.

دور پنجم مذاکرات؛ چالش های 
خطوط قرمز و خواسته های حداقلی

عضو شــورای مرکــزی حــزب کارگزاران 
سازندگی معتقد اســت که ایران و آمریکا 
می توانند خواســته های حداقلی را به عنوان 
»نقطه توافق« خود در مذاکرات تعیین کرده 
و در مورد آنها به توافق برســند.به گزارش 
ایســنا، دور پنجــم مذاکرات غیرمســتقیم 
ایــران و آمریکا روز دوم خــرداد در رم در 
محل اقامت ســفیر عمان و به ریاست »سید 
عباس عراقچی« و »اســتیو ویتکاف« و »بدر 
ابوســعیدی« وزیر خارجه عمان برگزار شــد.پیش از آغاز ایــن مذاکرات، مقامات 
آمریکایی تاکید داشــتند که ایران حق غنی سازی در داخل خاک خود را ندارد که 
این موضع با واکنش شــدید تهران مواجه شد. تهران تاکید کرد که غنی سازی خط 
قرمز ایران بوده و بدون رعایت آن، توافقی در دسترس نخواهد بود.براساس اظهارات 
اســماعیل بقایی سخنگوی وزارت خارجه کشــورمان، در دور پنجم مذاکرات وزیر 
خارجه عمان برای عبور از موانع، راهکارها و ایده هایی پیشــنهاد کرده بود که رئوس 
و محورهای آنها در این دور مورد بررســی قرار گرفت و قرار شد به موازات بررسی 
بیشــتر در پایتخت ها، وزیر خارجه عمان کار بر روی جزییات ایده های پیشنهادی را 
ادامه داده و برای بررســی های تکمیلی در اختیار دو طرف قرار دهد.عراقچی نیز با 
اشــاره به اینکه این دور از مذاکرات، »یکــی  از حرفه ای ترین ادوار مذاکراتی« بود، 
گفت: ما یک بار دیگر مواضع و اصول جمهوریاسلامی ایران را در خصوص مذاکرات 
بیان کردیم. مواضع ما روشــن است و بر روی آن ها ایســتادگی داریم. اکنون فکر 
می کنیم یک درک بهتر و روشن تری نسبت به این مواضع  نزد طرف آمریکایی وجود 
دارد. زمان و مکان دور بعدی مذاکرات نیز در ادامه اعلام خواهد شــد. ســیدافضل 
موسوی عضو شــورای مرکزی حزب کارگزاران ســازندگی در گفت وگو با ایسنا، 
درباره روند مذاکرات ایــران و آمریکا، اظهار کرد: مقامات آمریکایی بیرون از میز 
مذاکره و در رســانه ها مسائلی را مطرح می کنند که مصرف داخلی دارد و نباید آنها 
را مبنایی برای دســتیابی به توافق یا دورشــدن از توافق تلقی کرد. بالاخره اگر قرار 
است خط قرمز ایران رعایت نشود، اصلا نیازی نبود که آمریکا وارد مذاکرات شود. 
وی با اشــاره به برگزاری پنج دور مذاکره ایــران و آمریکا، ادامه داد: ایجاد چالش 
بین طرفین، بخشــی از روند یک مذاکره اســت و نباید انتظار داشت آمریکا همان 
روز اول مذاکــرات، تقاضای ایران را بپذیــرد، بلکه می خواهد زمانی را صرف کرده 
تا به حامیان خود القا کند که مقابل ایران ایســتاده است، اما باید نیت واقعی طرفین 
را در میز مذاکره، نه در گفت وگو با رســانه ها بررســی کرد. دور پنجم مذاکرات؛ 
چالش های خطوط قرمز و خواسته های حداقلی این فعال سیاسی همچنین خاطرنشان 
کرد: رئیس جمهور آمریکا در ســفر به خاورمیانه، قراردادهایی با کشــورهای عربی 
منعقد کرد. برای اینکه این قراردادها اجرایی شود به منطقه ای امن نیاز است، بنابراین 
آمریکا باید با ایران به توافق برسد. کشورهای عربی خاورمیانه هم به منطقه ای امن 
نیاز دارند که ترامپ هم در این ســفر اشاره کرد که امیر قطر به دنبال توافق ایران 
و آمریکاســت. آمریکا راهی جر توافق ندارد، چون اگر منطقه ناامن شود، آنها هم به 
اهداف خود در جذب ســرمایه از کشورهای عربی دست پیدا نمی کنند. موسوی در 
پایان با بیان اینکه احتمال دستیابی به توافقی منصفانه کم است، گفت: توافق منصفانه 
با توافقی که طرفین به حداقل ها راضی شوند، تفاوت دارد. مطلوب آمریکا این است 
که تمام تاسیسات هسته ای ایران را از بین ببرد، ولی مجبور است از این خواسته خود 
کوتاه بیاید. حداقل خواسته ایران این است که غنی سازی اورانیوم را در حد نیازهای 
صلح آمیز در داخل خاک خود انجام داده و حقوق هسته اش به رسمیت شناخته شود. 
حداقل انتظار آمریکا هم این است که اطمینان بدست آورد که ایران به سمت سلاح 
هسته ای حرکت نمی کند، بنابراین دو کشور می توانند در  همین نقطه به توافق رسیده 

و حداقل خواسته های خود را بدست آورند.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:

مجلس در جریان جزئیات عرضه 
گازوئیل با نرخ پلکانی نیست

یکی از اعضای کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: طرح عرضه 
گازوئیل با نرخ پلکانی باید در کمیســیون انرژی مجلس بررســی و در صورت نیاز، 
چکش کاری های لازم بر روی آن انجام شــود. محمــد کعب عمیر در گفت وگو با 
ایســنا، با اشاره به اعلام شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران مبنی بر اجرای 
طرح عرضه گازوئیل)نفت گاز( با نرخ پلکانی برای ناوگان حمل ونقل از ابتدای تیر ماه 
سال جاری با تاکید بر اینکه مجلس در جریان جزئیات این طرح نیست، اظهار کرد: 
هنوز با کمیسیون انرژی مجلس در این باره صحبتی نشده است. این طرح باید در 
کمیسیون مطرح و بررســی و در صورت نیاز چکش کاری های لازم در کمیسیون 
بر روی آن انجام شــود؛ آن وقت ما اجازه می دهیم که این طرح اجرایی شــود. وی 
درباره طرح عددهایی در محدوده ۱۰ تا ۳۰ هزار تومان برای پلکان های ۲ و ۳ عرضه 
گازوئیــل گفت: چنین رقم هایی موجب افزایش کرایه های حمل و نقل و به تبع آن 
افزایش قیمت کالاهای اساسی می شود که در نهایت نیز معیشت مردم را با مشکل 
مواجه خواهد کرد. اگر نرخ پلکان اول که سوخت سهمیه ای است۳۰۰ تومان تعیین 
شده اســت، نرخ پلکان های بعدی نباید غیر منطقی باشد. معتقدم که متناسب با 
قیمت نرخ گازوئیل ســهمیه ای، نرخ سوخت پلکان دوم به ازای هر لیتر هزار تومان  
و نــرخ پلکان ســوم به ازای هر لیتر ۳ تا ۵ هزار تومــان نرخ هایی منطقی خواهند 
بود. این عضو کمیسیون انرژی با تاکید بر اینکه طرح عرضه ۳ نرخی گازوئیل قرار 
نیست در حوزه کشاورزی اجرایی شود، عنوان کرد: طی روزهای آتی از وزیر نفت و 
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران درخواست خواهم 
کرد که هیچ چیزی را عملیاتی نکنند تا جلســه ای جهت بررســی همه تبعات امر 
در کمیســیون انژری برگزار شود؛ بعد از این جلسه، چنانچه کمیسیون با آن طرح 

موافقت کرد، آن اجرایی شود.

فرمانده کل سپاه پاســداران در اختتامیه هجدهمین دوره جشنواره فیلم مقاومت گفت: 
نبرد ما نبرد نور و تاریکی اســت. به گزارش ایسنا، سرلشکر حسین سلامی در اختتامیه 
هجدهمین دوره جشــنواره فیلم مقاومت با بیان اینکه امشــب یکی از شب های پرشکوه 
و پرافتخار ملت عزیز ایران اســت، اظهار کرد: در ۴۳ سال پیش در چنین روزی پاره تن 
ملت ایران و کشــور عزیزمان خرمشهر به مام میهن بازگشت و ایرانیان یکی از نقاط اوج 
عظمت نام بزرگ ایران را در جهان متجلی کردند.وی ادامه داد: با چشــمان سر می بینیم 
و با گوش ســرمان می شنویم، آنچه با چشــمانمان می بینیم عموماً مقیاس های فیزیکی 
پدیده ها هستند ما طول و عرض و ارتفاع اجسام را، رنگ های آنها را، زمینه ها را، کرانه ها 
را و احجام را می بینیم و یا پژواک صداها را می شــنویم.فرمانده کل ســپاه تاکید کرد: ما 
واقعیت ها را با چشــم و گوش می بینیم و می شنویم، اما ورای این چشم و گوش ظاهری 
ما یک چشــم و گوش حقیقت بینی هســت که با آن می توانیم احساس کنیم می توانیم 

ماورای اجســام را ببینیم، می توانیم نور حقیقت را بینیم و آن قلب ماست انسان با قلب 
به عمیق ترین منبع معرفت خود دســت می یابد.وی یادآور شــد: برای اینکه حقیقت را 
از واقعیت تشــخیص بدهیم نیاز به اســتفاده از چشم و گوش باطنی خود که در قلب ما 
تعبیه شــده است داریم. هنرمندان با قلب خود به قلب دیگران سفر می کنند.فرمانده کل 
ســپاه با تاکید بر اینکه نبرد ما نبرد نور و تاریکی اســت، اظهار کرد: شیطان و شیاطین 
انــس و جن تلاش می کنند که تیرگی جهل، نابینایی معرفتی و حتی نابینایی سیاســی 
را بر انســان ها غلبه دهند و انســان ها را آنگونه بسازند که خود می خواهند. همانگونه که 
دشــمنان ما گفتند می خواهیم کاری کنیم حرکات فیزیکی ملت ها تابع فعل و انفعالات 
ذهنی آنها نباشــد؛ آنها به ما گفتند هنر اصلی ما جداسازی ذهن از جسم است.وی ادامه 
داد: این یعنی تغییر هویت یک ملت از منبع خلقت هویت خود به یک ســرزمین دیگر، 
یعنی اینکه ما تابع اراده سیاســی، تابع جهان بینی و تابع آن مطلوبیت هایی باشــیم که 

آنها برایمان ترســیم می کنند.سرلشکر سلامی یادآور شــد: وقتی آمریکایی ها استراتژی 
خود برای قرن بیســت و یکم را می نوشــتند و رئیس جمهور وقت آمریکا بر آن مقدمه 
می نگاشــت، قرن بیست و یکم را قرن نزدیک شدن شــتابدار قاره ها به یکدیگر توصیف 
کرد که در آن همه انســان ها شــهروند یک دهکده جهانی و همــه مردمان عالم دارای 
سه خصوصیت مشترک باشند.فرمانده کل ســپاه ادامه داد: گفتند انسان ها باید در قرن 
جدید بر اســاس ایده و طرح آمریکایی در هر نقطه ای از عالم که هستند، آمریکایی های 
غیرآمریکایی باشــند. یعنی کسانی که در ملیت متعلق به کشور خودشان هستند اما در 
هویت، در شخصیت، در فرهنگ، در جهان بینی، در نگرش آمریکایی باشند. کسانی که به 
واقع آمریکایی نیستند اما با ارزش های آمریکایی زندگی می کنند. این یعنی جهانی شدن 
فرهنگ، اندیشه و اعتقاد. این سه خصوصیت این ها بود.وی با تاکید بر اینکه هنرمندان ما 
بدانند در چه فضایی می ســازند و خلق می کنند، ادامه داد: سران آمریکا گفتند باید همه 
دارای عقاید یکسان باشند و تفاضل اعتقادات و ارزش ها همه محو شوند. همه دارای یک 
اعتقاد واحد باشند، اعتقادی که از سرمنشا تولید آن سرچشمه می گیرد.سرلشکر سلامی 
ادامه داد: وقتی اینگونه باشــد همه این خصوصیت را پیــدا می کند، همه مصرف کننده 
کالاهای یکسان می شــوند. یعنی جهانی سازی اقتصاد و این لازمه اش این است که همه 
دارای اطلاعات یکســان در آن واحد باشند. این یعنی سوار شدن بر چشم، بر گوش، 
بر قلب و بر ذهن؛ یعنی از دســت دادن هویت، ملیت، معرفت و بنیادهای اعتقادی و 
از بین رفتن ســنت ها، آداب، محو شدن شکوه ملت ها، و از دست رفتن استقلال. وی 
افزود: این کار خطرناک را ســال های ســال اســت که انجام می دهد، و ما تحت تاثیر 
این عملیات ســنگین ارزش زدایی فرهنگی غرب در جوامع مســلمان هســتیم و هنر 
مقاومت پاسداشــت این فضیلت هاســت، حفظ ایرانی بودن، اسلامی بودن و سنت ها 
و حافظــه تاریخی بزرگی که ما را در جهان معرفی می کند.فرمانده کل ســپاه گفت: 
پس هنرمندان خالقان این حقیقت هســتند و هنر والا، هنر متعالی، هنر متعهد، هنر 
برخاســته از قلب که به روح انســان وســعت می دهد اتفاقاً ابعاد لایتناهی شخصیت 
انســان را می تواند توصیف کند این هنر، هنر والاست.سرلشــکر ســلامی یادآور شد: 
هنر مقاومت از این جنس اســت. هنری که می خواهد از دفن ملت ها زیر آوار تهاجم 
فرهنگی دشــمنان جلوگیری کند، هنــر افتخار و  جاودانگی هنر بقا.وی با بیان اینکه 
فرهنگ مقاومت الهام بخش عزت اســت، افزود: عزیز کسی است که تحقیر نمی شود، 
نفوذ نمی پذیرد، شکســت نمی خورد و ذلیل نمی شود. فرهنگ مقاومت، فرهنگ بست 
و ترویــج و تعمیــق این مفاهیــم و معانــی در پیکره روح یک ملت اســت. فرهنگ 
مقاومت با روح انســان ارتباط می گیرد. فرمانده کل سپاه گفت: دشمن کاری می کند 
که ما در دفاع از ارزش های خود خجالت بکشــیم و جرئــت نکنیم فکر کنیم. ما اگر 
از ارزش هایمان دفاع کنیم هو می شــویم. اگر از مقدسات دفاع کنیم متهم می شویم؛ 
این کار دشــمن اســت و آنقدر تکرار می کند که ما باور کنیم ولی ما ایســتاده ایم و 
می دانیــم باید از چه حقیقتی دفاع کنیم . سرشــت جامعه خــود را بر چه عناصری 

پایه گذاری کنیم تا این کشــور و این ملت بماند.

رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: ما مسئولان باید همان فرماندهان و مسئولان 
دفاع مقدس باشــیم و ایمان داشته که اگر به ســنت های الهی و قدرت مردم تکیه 
کنیم، مشــکلات امروز به مراتب راحت تر از دوران دفاع مقدس قابل حل هســتند.

به گزارش ایســنا، محمدباقر قالیباف در جلســه علنی امروز در نطق پیش از دستور 
خود گفت: این روزها یادآور ایامی اســت که در شــرق خرمشهر به دنبال روزنه ای 
بودیم تا دشــمن بعثی را از شهر بیرون کنیم؛ دشــمنی که آمده بود خرمشهر را از 
ایــران جدا کند، دشــمن را فقط و فقط یک قدرت بــه عقب راند و آن قدرت مردم 
و جوانــان ایرانی بود که با برکناری بنی صــدر از فرماندهی کل قوا و با فرمان امام 
امت توانســت به میدان نبرد بیاید.وی ادامه داد: مردم با اعتماد راسخ به وعده های 
الهی از ســیطره و هیمنه دشمن و پشتیبانانش نترســیدند، مقابل او قد علم کردند 
و نه فقط خرمشــهر که در مدتی اندک بســیاری از مناطق اشــغال شــده ایران را 
از لوث وجود دشــمن پاکســازی کردند.رئیس مجلس شورای اســلامی بیان کرد: 
معتقدیــم امروز هم همان مردمند و با همان اعتقاد راســخ حاضرند مقابل دشــمن 
بایســتند، خدا هم همان خدای دفاع مقدس و عملیات طریق القدس اســت، اما ما 
مســئولان هم باید همان فرماندهان و مســئولان دفاع مقدس باشیم و ایمان داشته 
باشــیم که اگر به ســنت های الهی و قــدرت مردم تکیه کنیم، مشــکلات امروز که 
بسیارشــان پیچیدگی های مســائل نظامی و امنیتی را ندارند، به مراتب راحت تر از 
دوران دفاع مقدس قابل حل هســتند.قالیباف در ادامه گفــت: امروز همچنین روز 
مقاومت و پایداری  اســت و مزین به نام دزفول قهرمان و مردمان بزرگ و مقاومش 

اســت؛ مردمی که هفته های متعدد زیر موشک باران های سهمگین رژیم بعثی بودند 
اما به مقاومت، اســتقامت و پایداری شــان خللی وارد نشــد، خــون دادند و هزاران 
شــهید و جانباز تقدیم انقلاب اســلامی کردند، لیکن از انقلاب و کشورشــان دست 
نکشــیدند. درود خدا بر این مردم غیرتمند شــهدای عزیز دزفول و درود خداوند بر 
امام شــهیدان.ماموریت به کمیســیون عمران برای حل مشکل کامیون داران رئیس 
مجلس شــورای اســلامی همچنین در پایان اظهار کرد: لازم اســت به مشکلات و 
مطالبــات این روزهــای کامیون داران و رانندگان زحمتکش کامیون ها اشــاره کنم؛ 
مــا هنوز روز ۲۶ آذر ســال ۱۳۶۲ را در ذهن داریم که کامیــون داران در لبیک به 
فرمان حضرت امام)ره( برای تخلیه بار کشــتی ها به ســوی بنادر کشــور شتافتند 
تا چرخه تامین کالای مردم دچار خدشــه نشــود.قالیباف افزود: این قشــر که جز 
حلقه های موثر جریان تولید و تامین کالا در کشــور هستند، با مشکلات متعددی از 
جمله نبود خودرو مناســب و بهینه، گرانی کامیون، گرانی قطعات و لوازم، مشکلات 
بیمه ای، توزیع ناعادلانه بار و مســائل مختلف دســت و پنجه نرم می کنند، در حالی 
که در شــرایط سخت به وظیفه مهم خود نسبت به مردم عمل کرده اند.وی در پایان 
تاکیــد کرد: ضــرورت دارد با تصمیمات و اقدامات فوری و موثر به مشــکلات آن ها 
رســیدگی شود. در این زمینه کمیسیون عمران مجلس نیز امروز جلسه ای مخصوص 
این موضوع را برگزار می کند که امیدوارم نتایج مثبتی برای حل مشــکلات این قشر 

به همراه داشته باشد.

اختصاص یک و نیم میلیارد دلار 
تسهیلات برای تامین تجهیزات 

نیروگاه های خورشیدی
اعضــای شــورای عالی هماهنگی اقتصــادی تصویب کردند که بانک هــای عامل، به 
منظــور واردات تجهیزات لازم برای احداث ۷ هزار مگاوات نیروگاه خورشــیدی، با 
تاییــد بانک مرکــزی، مبلغ ۱ و نیم میلیارد دلار تســهیلات ارزی در اختیار وزارت 
نیرو قرار دهند.به گزارش ایســنا، شــورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا عصر 

امروز شــنبه به ریاســت مسعود 
پزشــکیان و با حضور سران قوای 
مقننــه و قضائیــه و دیگــر اعضا 
تشکیل جلســه داد.در این جلسه 
مصوب شــد که بانک های عامل، 
به منظــور واردات تجهیزات لازم 
بــرای احــداث ۷ هزار مــگاوات 
نیروگاه خورشیدی، با تایید بانک 
مرکــزی، مبلغ ۱ و نیــم میلیارد 
اختیار  در  ارزی  تســهیلات  دلار 

وزارت نیرو قرار دهند.

رئیس جمهور گفت: راهکارهای روشنی برای رفع مشکلات کشور وجود دارد، به شرط آنکه با مردم در ارتباط باشیم، درد آنان را بفهمیم و برای 
حل آن به میدان بیاییم.به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان عصر امروز )شنبه( در همایش »خلاقیت و نوآوری در مهندسی دفاع مقدس« که 
در دانشــگاه تهران برگزار شد، ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای والامقام انقلاب اسلامی و نیز سالروز فتح خرمشهر، با مرور خاطراتی از 
دوران جوانی خود، بر ضرورت بازگشت به روحیه ایثار و باورمندی آن روزها تأکید کرد و گفت: همواره بر این باور بوده ام و بارها تکرار کرده ام 
که امکان ندارد با این همه علم، امکانات و فرصت هایی که در اختیار داریم، اگر اراده کنیم، نتوانیم مشکلات کشور را حل کنیم. آن زمان که 
جوان بودیم، نه ســواد زیادی داشتیم، نه پولی در اختیارمان بود و نه پشتیبانی گسترده ای؛ اما دوستانی بودند که با خلاقیت، اقداماتی کردند 
که در تصور بســیاری نمی گنجید. رئیس جمهور با بیان اینکه امروز کشور با پیچیدگی ها و چالش های بیشتری نسبت به دوران دفاع مقدس 
مواجه است، اظهار داشت: قطعا امروز از جایگاه قوی تر و امکانات بسیار بیشتری برخورداریم و اگر نتوانیم با این جایگاه و امکانات، بر مشکلات 
غلبه کنیم، فردا پاسخ شهدایی را که با خلوص جان خود را تقدیم کردند، چگونه خواهیم داد؟ پزشکیان با اشاره به برخی نارسایی ها از جمله ناترازی ها، افزود: معتقدم اگر باور درونی 
باشد و علم در خدمت آن باور قرار گیرد، محال است نتوانیم مسائل را حل کنیم. هیچ گرفتاری ای نیست که بر آن چیره نشویم، به شرط آنکه عشق به مردم، به این خاک، و به این 

سرزمین در وجود ما زنده باشد.

فرمانده قرارگاه مشترک پدافند هوایی خاتم الانبیا)ص( گفت: در حوزه طراحی و توسعه سامانه سلاح های بومی پیشرفت های 
چشمگیری داشــته ایم.به گزارش ایسنا به نقل از ارتش، امیر سرتیپ علیرضا صباحی فرد فرمانده قرارگاه مشترک پدافند 
هوایی خاتم الانبیا )ص( جمهوری اسلامی ایران و نیروی پدافند هوایی ارتش، در جمع فرماندهان و مسئولان این نیرو، با 
اشاره به قدرت نیروهای مسلح ایران اظهار کرد: اقتدار نظامی و قدرت بازدارندگی  مؤلفه حیاتی نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران است که برای افزایش آن، از تمام ظرفیت  ها و بسترها استفاده خواهد شد.وی با تاکید بر لزوم پیشرفت در حوزه 
توسعه سامانه های پدافندی، بیان کرد: همان طوری که اخیرا از سوی ریاست محترم ستاد کل نیروهای مسلح عنوان شد، 
در حوزه طراحی و توسعه سامانه سلاح های بومی، پیشرفت های چشمگیری داشته ایم. همچنین در حوزه افزایش کارآمدی 
تجهیزات، تلاش های بســیاری به صورت شبانه روزی در حال انجام است تا این مهم محقق شود.فرمانده قرارگاه مشترک 
پدافند هوایی خاتم الانبیا )ص( تامین امنیت خاطر ملت عزیز کشــورمان را اولویت اقدامات این نیرو اعلام و تصریح کرد: 
مجموعه پدافند هوایی کشــور با تلاش جهادی نیروی انســانی متخصص و با ذکاوت خود، امنیت آسمان ایران اسلامی را 

تضمین کرده و در هر شرایطی، امنیت و آسودگی هموطنانمان را در اولویت اقدامات خود قرار خواهد داد.

فرمانده قرارگاه مشترک پدافند هوایی خاتم الانبیا:پزشکیان: راهکارهای روشنی برای رفع مشکلات کشور وجود دارد

پدافند هوایی، امنیت آسمان ایران را تضمین کرده است

قالیباف: با تصمیمات و اقدامات فوری و موثر به مشــکلات کامیون 
داران رسیدگی شود
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گزیده خبرگزیده خبر
گرانفروشی نان های بی کیفیت زیر سایه طرح هوشمندسازی

رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی اراک مطرح کرد

چرا استان مرکزی گزینه ایده آل برای سرمایه گذاری است؟

با وجود اجرای طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نــان، همچنان گزارش هایی از تخلفات 
گسترده در نانوایی ها از جمله کم فروشی، گران فروشی و بی کیفیتی نان به گوش می رسد؛ 
تخلفاتی که حالا طبق اعلام رئیس اتاق اصناف تهران، در صورت تکرار با پلمب واحدهای 
صنفی و جایگزینی نانوایان متعهد پاســخ داده خواهد شد.به گزارش ایسنا، نان از جمله 
کالایی است که با چالش های بســیاری همراه بوده است. در حالی که مدام از طرح هایی 
همچــون هوشمندســازی یارانه آرد و نان به عنــوان ابزاری برای کنتــرل قیمت نان و 
صرفه جویــی در مصرف و همچنین کاهش ضایعات و... یاد می شــود؛ اما طی اجرای این 
طــرح نیز همواره با تخلفاتی رو بــه رو بوده ایم که در ادامه این مطلب به چالش های بازار 
نان پرداخته شده است.هوشمندسازی یارانه آرد و نان؛ گامی به سوی عدالت یا تجربه ای 
ناقص؟با توجه به جایگاه راهبردی نان در سبد مصرف خانوار ایرانی و سهم بالای یارانه ای 
که دولت به این کالا اختصاص می دهد، مدیریت بهینه و عادلانه این یارانه همواره یکی از 
چالش های جدی نظام اقتصادی کشور بوده است. در همین راستا، از سال ۱۴۰۱ طرحی 
تحت عنوان هوشمندســازی یارانه آرد و نان در کشــور آغاز شــد؛ طرحی که قرار بود با 
استفاده از ابزارهای فناورانه، ضمن شفاف سازی فرآیند تولید و توزیع نان، زمینه ساز عدالت 
در تخصیص یارانه و مقابله با قاچاق و هدررفت منابع شود.طرح هوشمندسازی یارانه آرد و 
نان بر پایه  تغییر مکانیزم تخصیص یارانه از آرد به نان استوار بود. پیش از آن، دولت به آرد 
یارانه اختصاص می داد که عملًا قابل رصد نبود و در بسیاری از موارد منجر به قاچاق آرد 
یارانه ای، انحراف منابع و نارضایتی نانوایان و مردم می شد. ایده  جدید بر آن بود که یارانه نه 
به آرد، بلکه به نان نهایی و فروش رفته تخصیص یابد، آن هم نه به صورت مستقیم به مردم، 
بلکه از طریق پرداخت مابه التفاوت قیمت تمام شده و قیمت فروش نان به نانوایان، بر اساس 
داده های ثبت شــده در کارت خوان های هوشمند.در قالب این طرح، نصب کارت خوان های 

هوشــمند در نانوایی ها به عنوان ابزار اصلی اجرا در دستور کار قرار گرفت. این دستگاه ها 
موظف بودند اطلاعات دقیق مربوط به فروش نان، شــامل نوع نان، تعداد و مبلغ دریافتی 
را ثبت کنند و بر اســاس این داده ها، ســامانه مرکزی می توانست میزان نان فروخته شده 
را محاســبه و متناسب با آن، یارانه نانوایی را پرداخت کند. دولت تأکید داشت که در فاز 
نخست، قیمت نان برای مصرف کننده تغییری نخواهد کرد و مردم همچنان نان را با نرخ 
مصوب دریافت می کنند؛ اما پرداخت یارانه از طریق داده های ســامانه ای انجام می شود و 
اختلاف قیمت واقعی و فروش، به صورت غیرمســتقیم به نانوا جبران می شود.برای اجرای 
این طرح، ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت با مسئولیت مستقیم وزارت امور اقتصادی و 
دارایی، ســازمان برنامه وبودجه، وزارت صمت و جهاد کشــاورزی درگیر شدند. همچنین 
بانک مرکزی وظیفه تأمین زیرســاخت های پرداخت و تبــادل اطلاعات مالی را بر عهده 
گرفت و شرکت های پرداخت یار موظف شــدند کارت خوان های ویژه را نصب و نگهداری 
کنند.نگاه منتقدان: طرحی پرهزینه با دســتاوردهای اندک بــا وجود اهداف بلندپروازانه 
طرح هوشمندســازی یارانه نان، برخی کارشناسان و فعالان صنفی، از جمله محمدجواد 
کرمی - رئیس کارگروه آرد و نان اتاق اصناف ایران - از همان ابتدا نسبت به نحوه طراحی 
و اجــرای ایــن طرح ابراز تردید کردند. به گفته کرمی، مــدل فعلی یارانه دهی نه تنها به 
عدالت نزدیک نشــده، بلکه ســه ضلع اصلی این زنجیره – مردم، دولــت و نانوایان – را 
همزمان ناراضی کرده است.او معتقد است: راهکار مؤثر، بازگشت به مدل پرداخت مستقیم 
یارانه به مردم و واقعی ســازی قیمت نان اســت؛ مدلی که پیش تر در سال های ۱۳۸۹ تا 
۱۳۹۲ اجرا شده و به زعم وی، تجربه ای موفق بوده است. کرمی تأکید دارد که با پرداخت 
مستقیم یارانه به حساب خانوار و آزادسازی قیمت نان، می توان رقابت، کیفیت و رضایت 
عمومی را افزایش داد؛ در حالی که مدل فعلی با تکیه بر دستگاه های نانینو، صرفاً اطلاعات 

آماری کم فایده تولید می کند و نظارت مؤثری در پی ندارد.وی با انتقاد شدید از سازوکار 
اجرایی طرح نانینو و هزینه کرد حدود ۹۰۰ میلیارد تومانی آن، خواســتار جمع آوری این 
دســتگاه ها و طراحی مدلی جدید مبتنی بر بازار رقابتی و انتخاب آزاد مردم شده است. 
از دیدگاه او، کنترل دســتوری قیمت نان بدون تأمین منافع نانوا و بدون اعطای اختیار 
به مصرف کننده، نه تنها باعث فساد و نارضایتی می شود، بلکه کارایی اقتصادی نیز ندارد.

طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان دستاوردی داشت؟در حالی که انتقادات زیادی به 
طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان مطرح شده است، رسول نظافتی - مدیر اجرایی طرح 
ملی هوشمند سازی یارانه آرد و نان - می گوید: برآوردهای کارشناسی نشان می دهد طی 
۳۶ ماه اجرای طرح هوشمندســازی یارانه آرد ونان، یعنی از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا پایان 
سال ۱۴۰۳ جلوی هدررفت پنج میلیون و ۱۲۰ هزار تن آرد یارانه ای گرفته شده و نیاز 
دولت به منابع مالی برای تامین نان مردم ۹۶ هزار میلیارد تومان کاهش یافته است. به 
عبــارت دیگر دولت برای تامین نــان ارزان مردم، ۹۶ هزار میلیارد تومان هزینه کمتری 
پرداخت کرده اســت. این ۵ میلیون و ۱۲۰ هزار تــن آرد نیز معادل مصرف نان حدود 
۶۲ میلیون نفر در مدت یک ســال اسوی افزود: به عبارتی، بدون آزادسازی قیمت نان و 
بدون سهمیه بندی نان برای مردم، طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان توانسته مصرف 
آرد یارانه ای در کشــور را مدیریت کند. به طوریکه برخلاف اقلام یارانه ای دیگر همچون 
بنزیــن، گازوییل، برق و گاز که مصرف آن ها طی ســال های گذشــته ۱۵ تا ۳۰ درصد 
افزایــش یافته، اما در موضوع نان با کاهش مصــرف آرد یارانه ای مواجه بوده ایم و امروز 
کشور چالش و بحرانی در تامین گندم و آرد یارانه ای مصرف نان مردم ندارد.مدیر اجرایی 
طرح ملی هوشــمند ســازی یارانه آرد و نان تصریح کرد: کاهش مصرف آرد یارانه ای در 
حالی رقم خورده که کشورمان با رشد جمعیت، ورود اتباع مواجه بوده و همزمان قیمت 
گندم مصارف صنعتی آزادســازی شده، همچنین قیمت خوراک دام و طیور نیز به دلیل 
تغییر نرخ  ارز ترجیحی افزایش شــدیدی داشته و رشد مصرف نان نیز به دلیل افزایش 
قیمت مواد غذایی اتفاق افتاده )نان به عنوان کالای جانشین مواد غذایی در دهک های 
کم درآمد(، اما مصرف آرد یارانه ای در ســال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ نه تنها افزایش نیافته 
بلکه به سطح مصرف سال ۱۳۹۸ کاهش یافته است.\ تجربه هایی که این طرح به دنبال 
داشــت اما مسئله مهم این است که این طرح راه تخلف برای نانوایان را نیز فراهم کرده 
است. بر اساس مشاهدات میدانی خبرنگار ایسنا، در بسیاری از نانوایی ها از کارت خوان های 
مخصوص استفاده نمی شود، کم  فروشی و گران فروشی می شود و نان ها از کیفیت مناسبی 
برخوردار نیستند و با وجود اینکه نرخ مشخصی برای هر نان تعیین شده اما در نانوایی های 
مختلف از ۲۰ تا ۷۰ هزار تومان نیز به فروش می رســد و این مســئله نارضایتی مردم را 
به همراه داشــته است. هر چند که در پی این اعلام نارضایتی ها؛ در کمال تعجب، عباس 
حسن پور - نایب  رئیس اتحادیه سنگکی های تهران - به خبرگزاری صدا و سیما ادعا کرده 
اســت که نان ســنگک ۵۰ هزار تومانی در تهران وجود ندارد و من به عنوان نایب رئیس 
اتحادیه این موضوع را قبول ندارم؛ اما باورهای متولیان این حوزه با واقعیت ها و مشاهدات 
میدانــی تفاوت فاحشــی دارد و باید در این زمینه نظارت هــای جدی تری صورت گیرد. 
جایگزینی واحدهای صنفی جدید با واحدهای متخلف حمیدرضا رســتگار - رئیس اتاق 
اصناف تهران - در گفت وگو با ایسنا، درباره ابعاد نظارتی بر نانوایی ها و نحوه اقدام در برابر 
تخلف در این واحدهای صنفی اظهار کرد: سهمیه آرد نانوایان تا مدتی بر اساس اطلاعات 
شرکت نانینو جمع آوری می شد؛ اما این شرکت به دلیل اینکه نتوانست ماموریت خود را 
به طور کامل انجام دهد، مشکلاتی را در توزیع آرد به وجود آورد. نرخی که توسط رسانه و 
دستگاه های نظارتی اعلام شده، نرخ مصوب است و  تمام نانوایان موظف به رعایت این نرخ 
هســتند و در غیر این صورت مردم می توانند این تخلفات را به واحد نظارتی اتاق اصناف 
گزارش دهند تا طبق قانون برخورد شود. رستگار در پایان درباره شیوه های برخورد قانونی 
با متخلفان نیز اظهار کرد: برخورد قانونی به این صورت است که متخلفان هم جریمه دارند 
و هم در صورت تکرار تخلف واحدهای صنفی پلمب می شوند و واحدهای دیگری جایگزین 

این واحدهای صنفی می شوند.

با  ایران  اقتصاد  اینکه  ایسنا/مرکزی علیرغم 
مالی  ناترازی  نظیــر  پیچیده ای  چالش های 
و انــرژی، تــورم و غیره دســت وپنجه نرم 
می کند، اما باز هم اســتان مرکزی به عنوان 
یکــی از کلیدی ترین قطب هــای صنعتی و 
اقتصادی کشــور، با ظرفیت هــای کم نظیر 
خود، مقصدی طلایی برای ســرمایه گذاری 
اســت. اســتان مرکــزی بــا بهره مندی از 
موقعیت ژئوپولتیک و اســتراتژیک خود در 
مرکز کشور و مزیت های صنعتی برجسته ای 
انرژی  آلومینیــوم، معــدن،  مانند بخــش 
خورشــیدی و ... فرصت هایی بی بدیل برای 
توســعه اقتصادی ارائه می دهد. این نکته ای 
است که رئیس کمیسیون توسعه صادرات و 
جذب سرمایه گذاری اتاق بازرگانی، صنایع، 
معــادن و کشــاورزی اراک بــر آن تاکید 
می کنــد. محمدرضا جعفــری در گفت وگو 
با ایســنا، با اشــاره به ظرفیت های بی نظیر 
اســتان مرکزی، ایــن منطقــه را به عنوان 
یکــی از بهترین مقاصد ســرمایه گذاری در 
ایــران معرفی کرد و گفــت: قرار گرفتن در 
مرکز کشــور و در محل تلاقی شاهراه های 
مواصلاتــی ایــران و مجاورت بــا تهران به 
عنوان بزرگ ترین بازار مصرفی ایران از یک 
سو و دسترسی آسان به اقصی نقاط ایران و 
بازارهای کشورهای همسایه از سوی دیگر، 
یک موقعیت ژئوپولتیک منحصربه فرد برای 
این اســتان رقم زده اســت. اراک و ســاوه 
در تلاقی شــاهراه های مواصلاتی و خطوط 
انتقال انرژی قرار دارند و دسترسی آسان به 

بازارهای کشــورهای همسایه و تهران، مزیت رقابتی بالایی برای آنها ایجاد کرده است. 
وی افزود: شــهر صنعتی کاوه در ساوه به عنوان بزرگ ترین قطب صنعتی کشور، میزبان 
برندهای ملی در حوزه مواد غذایی، بهداشــتی و دارویی اســت. ساوه همچنین به دلیل 
خاک مرغوب و اقلیم خاص، تولیدکننده محصولاتی نظیر انار با شــهرت جهانی اســت. 
دلیجان نیز به عنوان قطب عایق هــای رطوبتی و الیاف مصنوعی، با نرخ بیکاری نزدیک 
به صفر، ظرفیت بالایی برای جذب ســرمایه دارد. جعفری بــا تأکید بر ضرورت تأمین 
زیرســاخت هایی نظیر انرژی برای توسعه ســرمایه گذاری، اظهار کرد: منطقه محلات با 
معادن غنی و اراک با صنایع مادر مانند هپکو، واگن پارس، پالایشــگاه و پتروشــیمی، 
پتانســیل بالایی برای رشــد دارند، اما کمبود نقدینگی و ناتــرازی بانکی، موانع اصلی 

برای  ایده آل  استان مرکزی گزینه ای  هستند. 
ســرمایه گذاران جعفــری با بیــان اینکه این 
شرایط اســتان مرکزی را به گزینه ای ایده آل 
برای ســرمایه گذاران تبدیل کرده است، بیان 
کرد: یکی از مزیت های کلیدی استان، هزینه 
پایین حمل ونقل است. در حالی که هزینه های 
لجستیک در کشور به  طور چشمگیری افزایش 
یافته، موقعیت مرکزی استان باعث شده است 
کــه هزینه های انتقال کالا به حداقل برســد. 
این امر قیمت تمام شــده محصولات را کاهش 
داده و اســتان مرکزی را به بازار جذابی برای 
خریداران و سرمایه گذاران تبدیل کرده است. 
وی افزود: در بخش صنعت، استان مرکزی در 
حــوزه آلومینیوم مزیت رقابتی ویژه ای دارد و 
ظرفیت های متنوعی برای ســرمایه گذاری در 
صنایع کوچک، متوســط و بزرگ فراهم است. 
از صنایع مــادر در اراک تا قطب های صنعتی 
مانند ســاوه و دلیجان، توانایی تأمین نیازهای 
بازار داخلی و حتــی صادرات به مناطق دیگر 
را دارا هســتند. لزوم سرمایه گذاری هدفمند/

برخی بازارها اشباع شده اند عضو هیات رئیسه 
اتاق بازرگانــی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
اراک گفــت: اتــاق بازرگانــی اراک به  عنوان 
پارلمــان بخش خصوصی، به ســرمایه گذاران 
توصیــه می کند کــه با تمرکز بــر مزیت های 
رقابتــی اســتان و مشــاوره با کارشناســان 
اقتصادی، سرمایه گذاری های خود را هدفمند 
کننــد.  برخی بازارهــا در تولیــد محصولات 
خاص اشباع شــده اند و سرمایه گذاری در این 
بخش ها ممکن است سودآور نباشد.وی تأکید 
کرد: برای جلوگیری از فرار ســرمایه گذاران، باید جذابیت های سرمایه گذاری در بخش 
مولد افزایش یابد. این امر نیازمند سیاســت گذاری های شــفاف، ارائه تســهیلات مالی 
مناســب و ایجاد ثبات اقتصادی اســت. همچنین، ســرمایه گذاران می توانند با مراجعه 
بــه اتاق بازرگانی اراک و بهره مندی از مشــاوره های تخصصــی، از فرصت های موجود 
در اســتان مطلع شوند.پیشــنهاد اتاق بازرگانی برای ســرمایه گذاری در استان مرکزی 
جعفری بیان کرد: با توجه به ناترازی انرژی در کشــور، اتاق بازرگانی پیشنهاد کرد که 
سرمایه گذاری در حوزه ساخت نیروگاه های خورشیدی در اولویت قرار گیرد. این بخش 
نه  تنها با نیازهای کنونی کشــور هم خوانی دارد، بلکه پتانسیل بالایی برای سودآوری و 

توسعه پایدار ارائه می دهد.

فرصت ۲ ماهه به دستگاه های اجرایی 
برای ثبت دقیق بدهی ها و مطالبات 

دولت

وزارت امور اقتصادی و دارایی با ابلاغ بخشنامه ای جدید، کلیه دستگاه های اجرایی مشمول ماده 
)۵( قانون مدیریت خدمات کشــوری را موظف کرد تا گزارش نهایی بدهی ها و مطالبات ســال 
۱۴۰۳ خود را تا پایان تیرماه ۱۴۰۴ در ســامانه یکپارچه مدیریت بدهی و اوراق )ســماد( ثبت 
کنند.به گزارش ایســنا، خزانه داری کل کشور با اســتناد به مفاد دستورالعمل اجرایی موضوع 
حکم جزء )۲( بند )ج( تبصره )۲( ماده واحده قانون بودجه ســال ۱۴۰۴ کل کشور و ماده )۴۲( 
ضوابط اجرایی آن، کلیه دســتگاه های اجرایی مشمول ماده )۵( قانون مدیریت خدمات کشوری 
را موظف کرد گزارش نهایی بدهی ها و مطالبات سال ۱۴۰۳ خود را تا پایان تیرماه ۱۴۰۴ را در 
ســامانه یکپارچه مدیریت بدهی و اوراق بازار پول و سرمایه )سماد( ثبت کنند.این بخشنامه که 
به امضای سید رحمت اله اکرمی رسیده، بر اساس تصویب نامه مورخ ۰۲/۰۲/۱۴۰۴ هیأت وزیران 
صادر شده و هدف آن اجرای دقیق ماده )۱( قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی 
کشور )مصوب ۱۳۹۴( است.براین اساس، دستگاه های اجرایی شامل وزارتخانه ها، مؤسسات دولتی، 
دستگاه های اجرایی محلی، طرح های تملک دارایی های سرمایه ای، شرکت های دولتی و مؤسسات 
عمومی غیردولتی مکلف به ثبت دقیق اقلام بدهی ها و مطالبات خود در سامانه سماد هستند.بر 
اساس این بخشنامه، رئیس دستگاه اجرایی، مقام مجاز و ذی حساب )یا مدیر مالی در دستگاه های 
فاقد ذی حساب( مسئولیت شناسایی و تأیید اقلام بدهی ها و مطالبات را بر عهده دارند. این اقلام 
باید بر اســاس استانداردهای حسابداری بخش عمومی و نظام حسابداری ابلاغی خزانه داری کل 
کشور ثبت شوند.براین اساس، ذی حسابان و مدیران مالی موظف اند اطلاعات بدهی ها و مطالبات 
را در ســامانه سماد ثبت کرده و ارقام ثبت شــده به عنوان ارقام تأییدشده تلقی می شوند.تعیین 
تکلیف بدهی های فرادســتگاهی بر اساس این بخشــنامه اقلام بدهی و طلب مربوط به دستگاه 
اجرایی خاص نباشد، توسط مرکز مدیریت بدهی های عمومی و روابط مالی دولت )خزانه داری کل 
کشور( به نیابت از دولت ثبت و گزارش می شود.دستگاه های اجرایی باید گزارش نهایی بدهی ها و 
مطالبات سال ۱۴۰۳ را تا پایان تیرماه ۱۴۰۴ و گزارش منابع داخلی را تا پایان مردادماه ۱۴۰۴ 
در ســامانه سماد ثبت کنند.رقم ثبت شده در ســامانه سماد پس از صدور اعلام وصول، به عنوان 
ارقام تأییدشده در گزارش سالانه بدهی ها و مطالبات دولت برای ارائه به مجلس شورای اسلامی 
)همراه لایحه بودجه ۱۴۰۵( اســتفاده خواهد شــد.بر اساس جزء )۱( ماده )۳۵( ضوابط اجرایی 
قانون بودجه ۱۴۰۴، پرداخت و تسویه دیون و تعهدات دولت و شرکت های دولتی منوط به ثبت 
الکترونیکی مانده بدهی ها و مطالبات در سامانه سماد است. همچنین، سال ایجاد بدهی اعلام شده 
در این ســامانه، مبنای اســتفاده از ظرفیت های پیش بینی شده در قوانین بودجه ای سال ۱۴۰۴ 
خواهد بود.هرچند بدهی ها و مطالبات مربوط به منابع داخلی شــرکت های دولتی و مؤسســات 
عمومی غیردولتی مشمول این بخشنامه نیست، اما این دستگاه ها مکلف اند گزارش های فصلی و 
سالانه منابع داخلی خود را طبق مفاد ماده )۲( آیین نامه اجرایی قانون رفع موانع تولید و بندهای 
مرتبط قانون برنامه پنج ساله هفتم پیشرفت ارائه کنند.وزارت امور اقتصادی و دارایی تأکید کرده 
است که دستگاه های اجرایی باید بادقت کامل گزارش های خود را تهیه و در موعد مقرر ثبت کنند 

تا از مشکلات احتمالی در تسویه تعهدات و ارائه گزارش به مجلس جلوگیری شود.

استقبال گروه اوراسیا از 
تصویب کنوانسیون پالرمو 

توسط ایران

گــروه مقابله با پول شــویی و تأمین مالی تروریســم اوراســیا EAG، از تصویب 
کنوانســیون پالرمو توسط ایران اســتقبال کرد و آن را نشان دهنده عزم این کشور 
برای انجام تعهدات خود در ســطح بین المللی برشــمرد.به گزارش ایسنا، تارنمای 
گروه مقابله با پول شــویی و تأمین مالی تروریسم اوراســیا در گزارشی به موضوع 
تصویب کنوانســیون پالرمو توســط ایــران پرداخت و نوشــت: در ۱۴ مه ۲۰۲۵، 
جمهوری اســلامی ایران کنوانسیون ســازمان ملل متحد علیه جرایم سازمان یافته 
فراملی )پالرمو( را تصویب کرد. این گام مطابق با برنامه عملیاتی تدوین شده توسط 
FATF در ســال ۲۰۱۶ برای رفع نواقص راهبردی در نظام مبارزه با پول شویی و 
تأمین مالی تروریســم ایران برداشته شــد.بنا به این گزارش، یکی از نکات کلیدی 
برنامه عملیاتی FATF این اســت که کشور باید به کنوانسیون های پالرمو و تأمین 
مالی تروریسم بپیوندد.طبق اعلام وزارت امور اقتصادی و دارایی، سرگئی تتروکوف 
 - EAG دبیر اجرایی گروه مقابله با پول شــویی و تأمین مالی تروریسم اوراسیا -
در همین ارتباط گفت: تصویب کنوانســیون پالرمو نشان دهنده پیشرفت جمهوری 
اسلامی ایران در تقویت نظام ملی خود برای مبارزه با جرایم سازمان یافته فراملی و 
پول شویی و همچنین نشان دهنده عزم این کشور برای انجام تعهدات خود در سطح 
بین المللی در این زمینه است.به عقیده این مقام روسی، گام بعدی در جهت اجرای 
برنامه عملیاتی می تواند تصویب کنوانسیون سازمان ملل متحد برای سرکوب تأمین 
مالی تروریســم باشــد.تتروکوف همچنین خاطرنشــان کرد که در چهل و یکمین 
نشســت عمومی گروه مقابله با پول شویی و تأمین مالی تروریسم اوراسیا در نوامبر 
۲۰۲۴، هیئت های کشــورهای عضو EAG حمایت خود را از اقدامات انجام شده 
توســط مقامات ایران بــرای حذف نام ایران از فهرســت حوزه های قضایی پرخطر 
FATF ابــراز و آمادگــی خود را برای ارائه کمک های فنی بــرای تقویت اقدامات 

مبارزه با پول شویی و تأمین مالی تروریسم در این کشور اعلام کردند.

مطالبه صنعت فولاد از دولت: تصمیمات 
اساسی برای قطعی برق گرفته شود

اعضــای انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران ضمن انتقــاد از اعمال محدودیت های انرژی برای 
صنعت فولاد از رئیس  جمهور خواســتند تا تصمیمات اساسی برای صنعت فولاد اتخاذ کنند.

به گزارش ایســنا، بهادر احرامیان- عضو هیئت مدیره انجمــن تولیدکنندگان فولاد ایران، در 
نشست خبری این انجمن، ضمن اشاره به مشکلات اخیر صنعت فولاد به ویژه در حوزه انرژی، 
تاکید کرد: ما خود را جزئی از جامعه ایران می دانیم و طبیعتاً در کنار ســایر بخش ها باید در 
حل مشکلات ملی سهیم باشیم، اما وقتی محدودیت ها  تنها بر صنعت فولاد و سیمان تحمیل 
می شــود، این منطقی نیست.  وی همچنین با اشــاره به تصمیم ۱۵ اردیبهشت ماه مبنی بر 
توقف کامل فعالیت واحدهای فولادی به مدت ۱۵ روز،  تصریح کرد: اینکه ناگهان یک اعلامیه 
صادر می شود و فقط صنعت فولاد و سیمان را ملزم به توقف کامل می کند، در حالی که سایر 
صنایع بدون تغییر به فعالیت ادامه می دهند، این تصور را ایجاد می کند که قرار نیست شرایط 
بهبود یابد و انگار ســهم ما از ناترازی، بیش از ۹۰ درصد است، در حالی که برای بقیه کشور 
شــاید پنج درصد هم نباشــد.احرامیان با رد تصور نادرســت مبنی بر تاب آوری بالاتر صنعت 
فولاد، افزود: برخی چنین تصور کرده اند که صنعت فولاد مقاومت بیشــتری دارد، اما برخلاف 
این تصور، این صنعت در شرایط بسیار شکننده تری نسبت به سایر صنایع قرار دارد. ما اگرچه 
رتبــه دهم تولید فــولاد در جهان را داریم،  ظرفیت نصب شــده تولید فولاد که حدود ۴۰ تا 
۵۰ میلیون تن اســت، تنها نیمی از آن بالفعل استفاده می شود. سال گذشته، ضریب پوشش 
ظرفیت صنعت فولاد به کمتر از ۶۰ درصد رسید؛ صنعت فولاد برای اینکه به نقطه سر به سر 
برســد، باید حداقل با ۷۰ تا ۷۵ درصد ظرفیت فعالیت کند. اما حالا با این سطح بهره برداری 
پایین، بســیاری از واحدها حتی بــرای پرداخت حقوق، بیمه و قبض های انرژی به مشــکل 
برخورده اند. این عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد، تصریح کرد: در شــرایطی که 
کارخانه ها زیر ظرفیت اقتصــادی فعالیت می کنند، اعمال یک باره محدودیت انرژی، می تواند 
منجر به توقف کامل برخی از واحدهای کوچک و متوسط شود. ما امروز آمده ایم تا زنگ خطر 
را به صدا درآوریم؛ صنعت فولاد نیازمند توجه فوری و بازنگری در سیاست ها است. احرامیان 
در بخش دیگری از  ســخنان خود به انتقادات مطرح شــده پیرامــون مصرف بالای انرژی در 
صنعت فولاد پاســخ داده و گفت: صحبت هایی که درباره اســتفاده از گاز و برق ارزان توسط 
صنعت فولاد مطرح می شــود، نیمی از واقعیت اســت. بله، ما انرژی مصرف می کنیم، اما باید 
دید کل بسته نهاده های تولیدی چگونه است. فولاد صنعتی سرمایه بر است و مهم ترین نهاده 

پس از ماده اولیه، سرمایه است؛ نه گاز یا برق.

بازار سرمایه برخلاف سه روز کاری گذشته، امروز سبزپوش شد؛ به طوری که شاخص کل با افزایش بیش از ۲۶ هزار واحد به رقم سه میلیون و 
۱۳۴ هزار واحد رسید.به گزارش ایسنا، پس از آنکه بازار سرمایه سه روز کاری قبلی را با ریزش سپری کرده بود، امروز و در اولین روز هفته شاخص 
کل بورس اوراق بهادار تهران ۲۶ هزار و ۲۶۸ واحد افزایش پیدا کرد و به رقم سه میلیون و ۱۳۴ هزار و ۳۸۷ واحد رسید.روز شنبه شاخص هم وزن 
نیز ۴۰۴۸ واحد افزایش داشت و در عدد ۹۵۸ هزار و ۹۱۳ واحد ایستاد.تالار شیشه ای در ۳۳ روز کاری اخیر و در شرایطی که بازارهای ارز و طلا 
تحت تاثیر مذاکرات و بهبود مناسبات بین المللی روند کاهشی دارند، ۱۰ روز منفی را سپری کرده و سایر روزها سبزپوش بوده است.امروز در اولین روز کاری هفته تعداد سهام مثبت بورس 
۲۰۴ عدد و سهام منفی ۱۳۴ عدد بود. تعداد خریداران نیز به ۹۰ هزار نفر رسید و به طور کلی بازار ۰.۸۵ درصد افزایش داشت. همچنین امروز ۵۲۳ هزار فقره معامله به ارزش حدود ۱۵ 
هزار میلیارد تومان در بازار سهام انجام شد.فملی، فولاد و فارس بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص بورس داشتند. از نمادهای پرتراکنش نیز می توان به خودرو، وبملت و خساپا اشاره کرد.

امروز شاخص فرابورس ایران نیز رشد ۵۱ واحد را تجربه کرد و به ۲۷ هزار و ۶۷۳ واحد رسید. تعداد معاملات امروز فرابورس ۳۹۱ هزار فقره و ارزش آن ۱۴۳ هزار میلیارد تومان بود.کگهر 
و سامان بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص فرابورس داشتند اما ومبنا اثر منفی ایجاد کرد. از نمادهای پرتراکنش فرابورس نیز مهرمام و وپایا اشاره کرد. تالار شیشه ای از روز سه شنبه )۱۹ 

فروردین( پس از اعلام خبر گفت وگوی غیرمستقیم ایران با ایالات متحده که روز ۲۳ فروردین در عمان آغاز شد روند صعودی به خود گرفت.

بر اساس آخرین آمار از ابتدای سال آبی تا تاریخ ۳۰ اردیبهشت ماه میزان حجم آب مخازن سدهای کشور ۲۲ درصد کاهش یافته و میزان بارش ها 
نیز نسبت به تاریخ مشابه سال قبل ۴۰ درصد کاهشی بوده است.به  گزارش ایسنا، میزان ورودی مخازن کل کشور از ابتدای سال آبی )ابتدای مهرماه( 
تا ۳۰ اردیبهشت ماه معادل ۱۹.۹۶میلیارد متر مکعب بوده که در قیاس با سال گذشته که عددی معادل ۳۳.۶۹ میلیارد مترمکعب بوده ۴۱ درصد 
کاهش داشته است. همچنین میزان کل خروجی سدهای کشور نیز نسبت به سال قبل با ۱۷ درصد کاهش مواجه بوده است.حجم آب موجود 
مخازن اکنون ۲۷.۰۴ میلیارد متر مکعب ثبت شده که این عدد نسبت به سال قبل که عددی معادل ۳۴.۷۱ میلیارد متر مکعب بوده ۲۲ درصد 
کاهش یافته است. همچنین حجم پرشدگی سدهای کشور نیز تا این تاریخ ۵۲ درصد است. وضعیت برخی از سدهای مهم کشور بیانگر این است 

که در ۱۲ سد درصد پرشدگی کمتر از ۲۰ درصد است، به طوری  که سد لار تهران، سد دوستی و طرق استان خراسان رضوی، سد پانزده خرداد حوضه قمرود، سد استقلال و شمیل و نیان 
استان هرمزگان، سد تهم استان زنجان، سد رودبال داراب استان فارس، سد تنگوییه سیرجان و نسا استان کرمان و سد ساوه استان مرکزی کمتر از ۲۰ درصد آب دارند. همچنین ارتفاع کل 
ریزش های جوی کشور معادل ۱۴۱.۵میلیمتر است. این مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره های مشابه درازمدت )۲۲۸.۸میلیمتر( ۳۸ درصد کاهش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته 

)۲۳۴.۹میلیمتر( ۴۰ درصد کاهش را نشان می دهد.

امسال آسمان ۴۰ درصد کمتر باریدبورس هفته را افزایشی آغاز کرد
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

شنبه 16 تیر 1403  29 ذی الحجه 1445  6 جولای 2024

4
    سال بیستم    شماره  5438

دوشنبه 05 خرداد 1404  28  ذی القعده 1446  26 می 2025

4 صفحه    سال بیستم ویکم    شماره  5687

اوکلاهاما ســیتی  تاندر در بازی سوم فینال کنفرانس غرب NBA شکســت سنگینی را پذیرا شد. به گزارش ایسنا، در ادامه بازی های مرحله فینال 
کنفرانس غرب لیگ بسکتبال NBA، صبح امروز )یکشنبه - ۴ خرداد ۱۴۰۴( سومین دیدار سری این فینال برگزار شد که تیم مینه سوتا تیمبرولوز 
برخلاف دو بازی قبل به یک برد قاطع دست یافت. در این دیدار که به میزبانی مینه سوتا برگزار شد، یاران آنتونی ادواردز پس از دو شکستی که در 
بازی های قبل متحمل شدند، با نتیجه سنگین و قاطع ۱۴۳ - ۱۰۱ حریف قدرتمندشان، اوکلاهاما سیتی تاندر، مدعی اصلی کسب عنوان قهرمانی 

را شکست دادند.
گرگ ها هر چهار کوآرتر این بازی را به ترتیب با نتایج ۳۴-۱۴، ۳۸-۲۷، ۳۵-۲۹ و ۳۶-۳۱ با برتری پشــت ســر گذاشتند تا در مجموع با ۴۲ امتیاز 

اختلاف برنده این دیدار حساس شوند، هرچند سری فینال کنفرانس غرب دو بر یک همچنان به سود اوکلاهاماست.

NBA شکست سنگین مدعی قهرمانی

ورزشی


